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پس از آنکه تجارت ايران و ترکيه در سال 2012، 
22 ميليارد دلار شد دو کشور تصميم گرفتند تجارت 
را به 30 ميليارد دلار افزايش دهند. با اين حال روابط 
تجاري دو کشور در سال 2022، 6.4 ميليارد دلار 

شد.
کشور ترکيه طي سال هاي گذشته از شرکاي مهم تجاري ايران 
محسوب شده به گونه اي که مطابق با آمار منتشر شده توسط 
گمرک ايران، اين کشــور طي 10 سال گذشته همواره جزو 5 
کشور نخست در عمده مبادي وارداتي ايران بوده است و از سال 
1395 توانســته در صادرات هم جايگاه خودش را به عنوان 5 
مقصد مهم صادراتي ايران تثبيت کند. پس از آن نيز از ســال 
1398 تا 5 ماهه نخست 1402 همواره سومين شريک تجاري 

ايران پس از چين و امارات متحده عربي بوده است.
با توجه به اينکه طي دهه اخيــر ترکيه همواره از مهمترين 
شرکاي تجاري ايران بوده، تجارت با اين کشور روند نزولي را در 
پيش گرفته است؛ به گونه اي که پس از آنکه کل تجارت ايران 
با ترکيه در سال 2012 به حدود 22 ميليارد دلار رسيد، دو کشور 
تصميم گرفتند تا هدف گذاري سالانه تجارت را تا حدود 30ميليارد 
دلار افزايش دهند. اين در حالي است که روند تجارت دو کشور 
از آن زمان تاکنون نه تنها افزايش نيافته؛ بلکه به طور کلي روند 
کاهشي را در پيش گرفته و در سال 2020 به پايين ترين ميزان 

خود طي دهه اخير رسيده است.
در واقع مناسبات تجاري بين ايران و ترکيه طي دهه گذشته بين 
سال هاي 2013 تا 2022، عليرغم اينکه ترکيه سومين شريک 
تجاري مهم ايران محسوب مي شود، اما ايران نتوانسته جايگاه 
خود را در بازار کالاي ترکيه حفظ کند؛ به گونه اي که از رتبه 7 
در ميان مبادي وارداتي ترکيه در سال 2013 به رتبه 23 در سال 

2022 سقوط کرده است.
شايان ذکر است، سهم ايران در بازار ترکيه نيز از 4 درصد از کل 
ارزش واردات اين کشــور در سال 2013 به حدود 0.9 درصد در 
سال 2022 کاهش يافته که يکي از علل اين کاهش را مي توان 
جايگزين کردن روســيه به جاي ايران در واردات نفت و گاز و 

همچنين کشف منابع جديد گازي در ترکيه عنوان کرد.
بر اساس بررسي هاي اتاق بازرگاني تهران، دلايل گوناگوني 
منجر به کاهش تجارت ايران با ترکيه شــده که از جمله آنها 
مي توان به ظهور بازارهاي جديــد براي صادرات محصولات 

پتروشيمي ايران و همچنين به وجود آمدن تغييراتي در نيازهاي 
بازار ترکيه اشاره کرد که از سمت مقامات ايراني توجهي به اين 
مقوله صورت نگرفته و در واقع توليد صادراتي مناســب با بازار 

ترکيه شکل نگرفته است.
يکي ديگــر از دلايل کاهش تجارت ايــران به ترکيه طي 
سال هاي اخير را مي توان به جايگزين شدن روسيه به جاي ايران 
در بازار واردات گاز به اين کشــور نسبت داد که جنگ روسيه و 
اوکراين اين عامل را تشــديد کرده؛ زيرا در حال حاضر روسيه 
گاز خود را به قيمتي پايين تر به ترکيه عرضه مي کند و امتيازات 

ويژه اي براي صادرات به اين کشور در نظر گرفته است.

عدم موفقيت موافقتنامه تجارت ترجيحــي ايران و ترکيه را 
مي توان به عنوان يکي ديگر از مشکلات تجارت ايران با اين 
کشور بيان کرد. البته شايان ذکر است که بحران هاي جهاني 
طي سال هاي گذشته نظير همه گيري کوويد -19 در کاهش 
مبادلات تجــاري با ترکيه بي تأثير نبوده و اثرات آن در حجم 
مبادلات ايران با ترکيه در سال 2020 به وضوح قابل رؤيت است.

به طور کلي مطابق با آمار گمرک ترکيه، کل مبادلات تجاري 
ايران و ترکيه در سال 2022 حدود 5.4 ميليارد دلار بوده که حدود 
3 ميليارد دلار آن متعلق به صادرات بوده و 2.4 ميليارد دلار آن را 
نيز واردات تشکيل مي دهد. البته در آمار ديگري تجارت ايران و 

ترکيه در سال 2022 را 6 ميليارد و 420 ميليون دلار اعلام کرده 
بودند که 3 ميليارد و 350 ميليون دلار سهم صادرات و 2 ميليارد 

و 70 ميليون دلار سهم واردات بوده است.
طي 12 سال منتهي به سال 2022 تراز تجاري بين دو کشور، 

به جز دو سال 2016 و 2020 به نفع ايران بوده است.
مطابق با آمار منتشــر شده توسط گمرک ترکيه، عمده گروه 
کالايــي صادراتي ايران به ترکيه ذيل فصول 76 »آلومينيوم و 
مصنوعات از آلومينيــوم« ،74 »مس و مصنوعات از مس« و 
39 »مواد پلاستيکي و اشياي ساخته شده اين مواد« قرار مي گيرد 
که به تنهايي 60 درصد از ارزش صادرات ايران به اين کشور را 

در سال 2022 تشکيل مي دهد.
نکته قابل توجه در خصوص گروه کالايي هاي صادراتي ايران 
به ترکيه سهم حدود 2.3 درصدي صادرات »سوخت هاي معدني، 
روغن هاي معدني و محصولات حاصل از تقطير آنها« به ترکيه 
بوده است. اين اتفاق در حالي رخ داده که تنها طي حدود 10 سال 
ســهم ايران در بازار ترکيه در اين گروه کالايي از 88 درصد در 
سال 2011 به اين رقم در سال 2022 رسيده که نشاندهنده از 

دست دادن بازار ترکيه در اين گروه کالايي است.
روابط ترکيه با دنيا

به طور کلي در سال 2022، تجارت ترکيه بالغ بر 618 ميليارد 
دلار بوده که 41 درصد آن را )معادل 254 ميليارد دلار( صادرات 
و مابقي آن معادل 364 ميليارد دلار را واردات تشکيل داده است. 
تراز تجاري اين کشور نيز طي سال مذکور منفي 110 ميليارد 
دلار بوده است. روند صادرات ترکيه طي دهه اخير نشان مي دهد 
که اين کشــور عليرغم مواجهه با بحران کوويد -19، توانسته 
ســطح صادرات خود را حفظ کند و پس از آن حتي با سرعت 
بيشتري افزايش دهد که اين اتفاق نه تنها طي اين بحران؛ بلکه 
طي دو دهه گذشته نيز صادق بوده و ترکيه همواره تحت تأثير 
بحران هاي اقتصادي قرار نگرفته است و از اين طريق توانسته 
همچنان انگيزه جست و جو براي بازارهاي جديد، بهبود قدرت 
رقابتي و در نتيجه گسترش صادرات را براي اين کشور فراهم 
کند.شايان ذکر است، طي دهه گذشته تراز تجاري ترکيه همواره 
منفي بوده و در ســال 2022 به منفي ترين حالت خود رسيده 
است. آلمان و آمريکا شرکاي اصلي تجارت ترکيه در هر دو سمت 
صادرات و واردات محسوب مي شوند. ارزش تجارت ترکيه با اين 
دو کشــور در سال 2022 بالغ بر 77 ميليارد دلار بوده که 12.5 

درصد از کل ارزش تجارت اين کشور را تشکيل مي دهد.
لازم به تاکيد است که موقعيت استراتژيک ترکيه پلي بين اروپا، 
آســيا و خاورميانه ايجاد مي کند و آن را به قطبي حياتي براي 
تجارت و حمل و نقل تبديل مي کند. توسعه روابط تجاري با ترکيه 
مي تواند دسترسي به بازارهاي متنوع را فراهم کند و مسيرهاي 
تجاري بين مناطق مختلف را تسهيل کند. همچنين ترکيه داراي 
بازار داخلي بزرگ و پويا با بيش از 80 ميليون نفر جمعيت است، 
بنابراين برقــراري روابط تجاري با ترکيه فرصت هايي را براي 
کسب و کارها فراهم مي کند تا از اين پايگاه مصرف کننده قابل 

توجه استفاده کنند و دامنه بازار خود را گسترش دهند.

نقشه تجاري ايران و ترکيه

تجارتي که از 30 به 6 ميليارد دلار رسيد!

خبر

رئيس هيأت مديره کانون سراسري 
انبوه سازان مسکن گفت: با توجه به 
اين که نهضت ملي مسکن منجر به 
افزايش توليد مسکن خواهد شد، لذا 
هم قيمت مسکن به ثبات مي رسد 
و هم رکود مســکن از بين مي رود و 
مي تواند دليل کاهش قيمت مسکن 

باشد.
ايرج رهبر، ، در رابطه با علت کاهش قيمت 
و رکود مسکن اظهار داشت: رکود مسکن در 

10 الي 15 سال گذشته، هميشه داراي فراز و نشيب بوده است. علت رکود در بازار مسکن نيز به اين 
برمي گردد که قيمت مسکن، متناسب با توان خريد مردم نيست و قيمت آن خارج از حد متعارف رشد 

مي کند. 
به همين خاطر مردم نمي توانند به آن دسترسي داشته باشند. به عبارتي ديگر، رشد قيمت مسکن بالاتر 

از ميزان تورم است و قيمت زمين، بيش از توان خريد مردم افزايش پيدا مي کند.
رئيس هيأت مديره کانون سراسري انبوه سازان مسکن و ساختمان ايران گفت: ما در کشور برنامه 
نهضت ملي مسکن را داريم که منجر به افزايش توليد مسکن خواهد شد، اين توليد کمک مي کند که 
هم قيمت مسکن به يک ثباتي برسد و هم رکود مسکن از بين برود. اين طرح مي تواند تعادل در عرضه 

و تقاضا را به همراه داشته باشد و دليل کاهش قيمت مسکن باشد.
وي در رابطه با علت تفاوت قيمت تمام شــده و قيمت بازار مسکن، افزود: تفاوت قيمت تمام شده 
مسکن و قيمت بازار نيز، به خاطر قيمت زمين است. مثلا در تهران قيمت مسکن ممکن است به متري 
350 ميليون يا بالاتر برسد. اين مسئله نيز به خاطر قيمت بالاي زمين در مناطق شمال شهر تهران است 

که نهايتا در قيمت تمام شده واحدها سرشکن مي شود.
رهبر در رابطه با سهم قيمت زمين در قيمت مسکن افزود: سهم قيمت زمين در قيمت مسکن در 
کشور متفاوت است. مثلا اين ميزان تهران بسيار بالاست، اما در حاشيه شهرها و شهرستان ها، سهم 

قيمت زمين به زير 50 درصد مي رسد.
ايــن مقام صنفي در مورد اقدامات لازم براي کاهش قيمت زمين گفت: براي کاهش قيمت زمين 
بايد شهرهاي اقماري با جمعيت کمتر از شهرهاي جديد تاسيس شود. اين شهرها با راه هاي ارتباطي 
منظم بايد به شهرهاي مرکزي متصل شود تا شخص بتواند با صرف نيم ساعت زمان، و با استفاده از 
اتوبوس هاي سريع السير به محل کار خود برود و برگردد. چون قيمت زمين در اين شهرک ها پايين است، 

قيمت نهايي فروش مسکن نيز پايين مي آيد.

عضو اتحاديه توليد و صادرات نساجي و پوشــاک با بيان اينکه شاهد سونامي واردات 
پوشاک قاچاق هستيم، گفت: پاکستان به کشور ما واردات پوشاک قاچاق دارد و به شدت 

روي بازار ايران برنامه ريزي مي کند.
حميدرضا رستگار رئيس اتاق اصناف تهران ديروز در نشست خبري گفت: در حوزه کفش و چرم، کيف و پوشاک 
و نساجي هم اين امکان را در کشور داريم که نياز داخلي را تأمين کنيم و هم از اين امکان برخورداريم که صادرات 
داشته باشيم لذا برگزاري نمايشگاه ها مي تواند توان توليدي و صنعتي ما در حوزه هاي مختلف به کشورهاي 
مختلف نشان دهد. بنابراين لازم است که از اين صنايع حمايت شود و مشکلات در شهرک هاي صنعتي توسط 
مسئولين حل شود.وي افزود: در کشور چين صنايع کوچک با حمايت پويا شده است بنابراين لازم است که از 
صنايع کوچک ما نيز حمايت شود تا صداي صنايع و کالاي ما در کشورهاي هدف با صادرات شنيده شود تا توليد 
ثروت ملي در کشور ما رقم بخورد.در ادامه اين نشست مجيد افتخاري عضو هيأت مديره اتحاديه توليد و صادرات 
نساجي و پوشاک ايران بيان کرد: صنعت پوشاک موتور محرکه تمام زنجيره است و به عنوان صنعتي است که 

بيشترين ارزش افزوده را در کل زنجيره نساجي دارد.
وي با اشاره به واردات پوشاک قاچاق اظهار کرد: ما شاهد سونامي واردات پوشاک قاچاق هستيم و اين در حالي 
است که واردات اين حجم از قاچاق تاکنون سابقه نداشته است و هر ساله يک سري کشورهاي جديد وارد بازار 

ايران مي شود و لذا اين مسائل توانمندي بازار ايران را از بين مي برد.
افتخاري گفت: بيش از 3.5 دلار قاچاق پوشاک در سطح کشور وجود دارد و متأسفانه برنامه اي براي مبارزه با آن 
صورت نمي گيرد. در گذشته از کشور ترکيه واردات قاچاق داشتيم بعد اين واردات از کشور بنگلادش اتفاق افتاد 
که به صورت تناژي و با قيمت بسيار پايين پوشاک قاچاق اين کشور وارد کشورمان مي شد ضمن اينکه نحوه 
نگهداري اين کالاها در شرايط نامناسبي بود و بعضاً مشکلاتي را به لحاظ بهداشتي و سلامتي براي مصرف 
کنندگان ايجاد مي کرد.عضو هيأت مديره اتحاديه توليد و صادرات نساجي و پوشاک اظهار کرد: اکنون نيز سونامي 
واردات پوشاک قاچاق از چين به کشور ما شروع شده و همچنين پاکستان نيز به کشور ما واردات پوشاک قاچاق 

دارد و گفته مي شود اين کشور به شدت روي بازار ايران برنامه ريزي مي کند لذا همه اينها باعث مي شود بدنه توليد 
دچار چالش هايي شود که هر روز نوع و جنس اين چالش ها تغيير مي کند.

سهم 6.5 درصد اشتغال در صنعت نساجي
در ادامه شاهين کاظمي نايب رئيس هيأت مديره انجمن صنايع نساجي ايران با اشاره به برنامه هفتم توسعه 
گفت: توسعه اتفاقي نيست و براي توسعه نيازمند برنامه ريزي هستيم. براي توسعه صنعتي کشور هم تمرکز روي 
برنامه هفتم توسعه است که متأسفانه در برنامه توسعه هفتم با وجود اينکه در انجمن چند سال روي اين موضوع 
کار شد و نظرات خودمان را به مرکز پژوهش هاي مجلس و وزارت صمت ارائه کرديم اما هيچکدام از نظرات ما 
در اين برنامه منعکس نشده است و لذا وقتي به مسائلي که در رشد صنعت مورد نظر ما بوده است اشاره نشده 

چگونه مي توان اميدوار به رشد در صنعت نساجي باشيم.
وي افزود: ميزان اشتغال بسيار زيادي در صنايع نساجي وجود دارد که بالغ بر 600 هزار نفر کارگر مستقيم در 
صنعت وجود دارد بنابراين درصد قابل توجهي از اشــتغال را تأمين و درصد بالاي از ارزش افزوده کشور را نيز 
ما تأمين مي کنيم. بر اساس آمار مرکز پژوهش هاي مجلس ميزان ارزش صادراتي هر تن توليد محصولات 
پتروشيمي 650 دلار است که در صنايع پايين دستي اين توليدي به پارچه اي تبديل مي شود که ارزش هر تن آن 
حدود 3 هزار دلار است و وقتي توليد به سمت پوشاک حرکت مي کند ميزان ارزش افزوده آن حتي به 5 تا 6 هزار 

دلار نيز مي رسد و لذا سوال اين است که چرا به اين صنعت اهميت نمي دهيم؟
کاظمي اظهار کرد: سهم اشتغال صنعتي در حوزه نساجي حدود 6.5 درصد است لذا ما در نساجي مي توانيم 

براي مملکت مفيد باشد و علاوه بر تأمين نياز داخلي مي توانيم به کشورهاي اطراف هم صادرات داشته باشيم.
وي گفت: در سال گذشته تقريباً 1.8 ميليارد دلار ارزش واردات اين زنجيره در صنعت نساجي و پوشاک بوده 
است و بايد توجه کرد که پوشاک واردات رسمي ندارد. از 1.8 ميليارد دلار به ميزان 685 ميليون دلار واردات پارچه 

است که اين پارچه تبديل به پوشاک و منسوجات خانگي مي شود.
کاظمي افزود: پيشنهاد ما براي توسعه صنعت نساجي تخصيص 5 ميليارد دلار است که اگر در برنامه هفتم 
توسعه اين ميزان براي توسعه اين صنعت تخصيص يابد توانايي داريم که کل زنجيره واردات را داخلي سازي کنيم 
اما براي تحقق اين موضوع نيازمند برنامه هستيم. اگر برنامه ريزي درست کنيم مي توانيم به بزرگترين تأمين کننده 
کالاي پوشاک، نساجي، کيف و کفش در منطقه باشيم اما اکنون با وجود صنايع پتروشيمي در کشور وارد کننده 
برخي مواد اوليه در حوزه پتروشيمي هستيم در حالي که با وجود داشتن نفت اين مواد اوليه بايد در داخل توليد شود.
وي افزود: ترکيه سال گذشته 35 ميليارد دلار صادرات منسوجات داشته است و اين در حالي است که ما تأمين 
کننده مواد اوليه صنايع کشورهاي اطراف هستيم.در اين نشست همچنين جهانگير مجيدي دبير انجمن صنايع 
چرم ايران گفت: صنايع چرم تأمين کننده نياز اوليه صنايع کيف و کفش است و در طول زنجيره ارزش اين صنعت 
تأمين کننده نياز اين صنايع هستيم و اگر برنامه ريزي درستي در سطح ملي براي صادرات داشته باشيم مي توانيم 
30 درصد از ظرفيت اين بخش را به صادرات اختصاص دهيم اما نيازمند حمايت هستيم. الان ظرفيت واقعي 

توليدي بيش از توليد فعلي است لذا اميدواريم با حمايت هاي لازم توليد ما افزايش يابد.

تداوم کاهش قيمت مسکن در بازار سونامي واردات پوشاک قاچاق

مديرعامل ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل اعلام کرد
افتتاح طولاني ترين آزادراه کشور در هفته جاري

مديرعامل شــرکت ســاخت و توســعه 
زيربناهاي حمل ونقل کشــور با بيان اينکه 
اين هفته طولاني ترين آزادراه کشــور يعني 
شــيراز-اصفهان به طــول 212 کيلومتر 
آماده بهره برداري مي شــود، گفت: با افتتاح 
اين پروژه طول مســير اصفهان به شيراز 

134کيلومتر کاهش پيدا مي کند.
خيرالله خادمي در نشست خبري با بيان اينکه در بخش 

آزادراهي امسال در قالب پنج پروژه هدف گذاري کرديم، گفت: از 1038 پروژه در حال ساخت، 
24 طرح  آزادراهي در پيوســت بودجه داريم با نزديک 4000 کيلومتر؛ 2793 کيلومتر در حال 
بهره برداري است که به 3005 کيلومتر مي رسيم و 9 درصد به طول آزادراه ها افزوده مي شود. 
براي 1880 کيلومتر تکميل مطالعات انجام شده و فراخوان براي سرمايه گذاري و مابقي هنوز 

مطالعاتش انجام نشده و در مجموع 7000 کيلومتر آزادراه در برنامه داريم.
وي با بيان اينکه امسال بر اساس پيشرفت فيزيکي پنج پروژه در برنامه داشتيم، افزود: اولين 
آزادراه تهران- شمال بود که به طول 22 کيلومتر بهره برداري شد، دومين آزادراه شيراز - اصفهان 
است که به طول 212 کيلومتر از دروازه شيراز افتتاح مي شود البته تا اصفهان 370 کيلومتر است 
که باقي هنوز تکميل نشده است؛ سومين آزادراه منجيل به رودبار است که گلوگاه رشت به قزوين 
به طول 8.5 کيلومتر و اهميت زيادي دارد، اين مسير يا تونل است يا پل، اما برنامه داريم تا بهمن 
آن را تکميل کنيم. چهارمين آزادراه در آذربايجان شرقي و بخشي از مسير تبريز به مرند و پنجمين 

آزادراه هم مراغه به هشترود است.
مديرعامل شــرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل کشور با اشاره به متوسط ساخت 
آزادراه ها در کشور اظهار کرد: قبل انقلاب آزادراه نداشتيم و اوايل انقلاب ساخت محدود بوده، 
اما بعد از ساخت آزادراه، متوسط آزادراه سازي 80 کيلومتر در سال بوده که در 10 سال گذشته به 
86کيلومتر  رسيده است. اگر امسال موفق شويم 293 کيلومتر برنامه ريزي شده را انجام دهيم، 
بيش از ســه برابر متوسط آزادراه خواهيم ساخت و مجموعه سرمايه گذاري در اين پنج پروژه 

نزديک به 60 هزار ميليارد تومان به ارزش روز است.
خادمي خاطرنشان کرد: اين هفته طولاني ترين آزادراه کشور يعني شيراز - اصفهان به طول 
212 کيلومتر به ارزش روز حداقل 25 هزار ميليارد تومان با ســرمايه گذاري بنياد تعاون وزارت 
دفاع آماده بهره برداري خواهد شد، با افتتاح اين پروژه 9 درصد به طول آزادراه هاي کشور افزوده 

مي شود و طول مسير اصفهان به شيراز 134 کيلومتر کاهش پيدا مي کند.
وي ادامه داد: همچنين استان هاي بوشهر و هرمزگان هم از اين آزادراه استفاده خواهند کرد و 
تحول جدي در استان هاي جنوبي کشور شاهد خواهيم بود. به واسطه کاهش مسير دو ساعته 
شــيراز به اصفهان، 130 ميليون ليتر  در سال کاهش پيدا خواهد کرد و صرفه جويي 5000 تا 
6000 ميليارد توماني شــاهد خواهيم بود و با توجه به استانداردهايي که دارد، سالانه حداقل 

550 تصادف کم مي شود.
اعلام عوارض آزادراه شيراز – اصفهان در روزهاي آينده

معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه عوارض آزادراه شيراز - اصفهان به صورت الکترونيکي 
خواهد بود، گفت: اين مسير هفت عوارضي دارد که مبلغ آن هنوز تعيين نشده، اما در روزهاي آينده 
اين مبلغ تصويب و اعلام خواهد شد، البته توجه داشته باشيد که اين مسير با کاهش مسافت، 

مصرف بنزين را به ميزان قابل توجهي کاهش خواهد داد.
خادمي با بيان اينکه 80 درصد پروژه در دولت قبل تکميل شده است، گفت: اين آزادراه دروازه 
ورود به شيراز را تغيير مي دهد، از اين رو کنارگذر و رينگ هايي توسط شهرداري شيراز ساخته 

مي شود براي اينکه شهر شيراز را به آزادراه متصل کند.
وي درباره ميزان بدهي شرکت ساخت به پيمانکاران بيان کرد: 14 هزار ميليارد تومان بدهي 
به پيمان کاران داريم به علاوه 7000 ميليارد تومان بدهي که هنوز صورت وضعيت آن به ما 
اعلام نشده، در مجموع حدود 20 هزار ميليارد تومان بدهي داريم که 4000 ميليارد تومان مربوط 

به آزادراه هاست.
مديرعامل شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل کشور همچنين با بيان اينکه در زمان 
حاضر 10 هزار و 350 کيلومتر پروژه ريلي، جاده اي )بزرگراه و راه اصلي( در حال ساخت است، 
اظهار کرد: از اين ميزان 3270 کيلومتر پروژه ريلي، 1038 کيلومتر آزادراه و حدود 6000 کيلومتر 
ديگر پروژه هاي بزرگراهي و راه اصلي اســت که در مجموع بايد 37 هزار کيلومتر محورهاي 

شرياني ما به آزادراه و بزرگراه تبديل شود.
خادمي با بيان اينکه متوسط ريل سازي در کشور 160 کيلومتر در سال بوده که متوسط 10 سال 
گذشته به 199 کيلومتر رسيده است، اظهار کرد: بر اساس برنامه ريزي صورت گرفته امسال 407 
کيلومتر خطوط ريلي به بهره برداري خواهد رسيد. يکي از طرح ها خط آهن همدان- سنندج است 
که تا آخر آبان ماه امسال آماده افتتاح و بهره برداري مي شود. خط آهن رشت- کاسپين نيز تا اواخر 

آبان يا اوايل آذرماه آماده افتتاح خواهد شد.
انعقاد قرارداد ساخت آزادراه شيراز – اصفهان از سال 1391

همچنين علي معاير - مديرعامل شرکت راه سازي و عمران ايران- اظهار کرد: ماهيت مشارکت 
اين پروژه  وزارت دفاع با سرمايه گذاري 50 درصدي و 50 درصد وزارت راه است. قطعه يک تا 
شش آزادراه شيراز - اصفهان به طول 212 کيلومتر از ايزدخواست تا تنگه خياره است که از 1391 

قرارداد آن منعقد شده و اکنون آماده بهره برداري است.
وي ادامه داد: امسال به درخواست مسئولان استان فارس قرار شد دو قطعه ديگر اضافه شود 
و قطعات هفت و هشــت هم در راستاي اتصال اين آزادراه به رينگ کمربندي شيراز در حال 
ساخت است که اين آزادراه را به 225 کيلومتر مي رساند و قطعه هفت اکنون نزديک به 65 درصد 

پيشرفت فيزيکي دارد.

اینفوگراف

کارشناسان ساخت وساز معتقدند تنها راه اجرای وعده 
رياست جمهوری برای ساخت 4 ميليون واحد مسکونی 
واگذاری زمين به متقاضيان و برون سپاری ساخت وساز 

است.
بيش از دو ســال از وعده ساخت سالانه يک ميليون واحد مسکن 
می گذرد و تا به امروز براســاس آمار بيش از يک ميليون و 760 هزار 
واحد طرح نهضت ملی مســکن در مرحله ساخت قرار دارد و هنوز 
واحدی تحويل متقاضيان نشده است. به گفته مهرداد بذرپاش وزير 
راه و شهرسازی همچنين 240 هزار واحد مسکن مهر از گذشته باقی 
مانده بود که دولت سيزدهم عمليات تکميل اين واحدها را نيز آغاز 
کرده اســت. با اين حال تحقق وعده ساخت 4 ميليون مسکن در 

هاله ای از ابهام به سر می برد.
وزير راه و شهرسازی از کمبود منابع مالی در راستای اجرای قانون 
نهضت ملی مسکن خبر داده و می گويد: يکی از مشکلات اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن تخصيص منابع مالی بود که مجوزی از 
سوی رهبر معظم انقلاب اخذ کرديم تا از ظرفيت های موجود تهاتر 

نفت و صندوق ملی در اين راستا استفاده کنيم.
وزير راه و شهرسازی معتقد است رقم 2 ميليارد دلار از محل تهاتر 
نفت و منابع صندوق ملی تخصيص پيدا می کند و با موافقت و اجرای 
اين مجوز با تزريق منابع مالی به پروژه ای نهضت ملی مسکن جانی 

دوباره گرفت و هم اکنون در مرحله طی کردن روند اداری است.

عوامل اصلی در عدم اجرای تحقق يک وعده
حميدرضا آرامی کارشــناس مرکز تحقيقات اسلامی مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار مهر با اشــاره به موانع اجرای ساخت 4 ميليون 
مسکن طی 4 سال دولت سيزدهم، می گويد: دو مانع اصلی که سد 
راه اجرای ساخت طرح 4 ميليون نهضت ملی مسکن هستند تأمين 
منابع برای ساخت و تأمين زمين است.اين کارشناس مسکن در ادامه 
تاکيد می کند: تأمين زمين يک مانع جدی در راستای ساخت و ساز 
مسکن محسوب می شود و برای ساخت 4 ميليون واحد مسکونی 
نيازمند 200 هزار هکتار زمين هستيم که بايد از سوی دولت تأمين 
شود که متأسفانه زمين به اندازه نياز برای طرح نهضت ملی مسکن 
واگذار نشده است.کارشناس مرکز تحقيقات اسلامی مجلس تصريح 
می کند: دولت اگر در ساخت واحدهای مسکونی تصدی گری را اجرا 
کند قطعاً موفق نخواهد شد در صورتی که بايد به دنبال برون سپاری 
و واگذاری زمين به مردم و تعاونی های مردمی نيز بود تا در اجرای اين 
مسير موفق تر پيش رود.به گفته اين کارشناس رمز موفقيت تحقق اين 
وعده واگذاری زمين به خود مردم است به معنای اينکه تصدی گری 
دولــت در اين موضوع کاهش پيدا کند و حضور مردم در اين طرح 
عظيم ملی پررنگ شود؛ البته اين امر با اجتناب مسئولين از انبوه سازی 

و توسعه عمودی شهرها محقق خواهد شد.
گفتنی است استثناء هايی هم در کشور وجود دارد که امکان توسعه 

عمودی نيست و تعميم اين موارد به کل کشور غير منطقی است.

 اجرايی شدن طرح
 ساخت 4 ميليون واحد مسکونی با تهاتر

حسن تيزمغز نماينده وزير راه و شهرسازی در حوزه امور نهضت ملی 
مسکن در گفت وگو با خبرنگار مهر با تاکيد بر مشخص شدن قيمت 
نهايی طرح نهضت ملی مسکن، گفت: قيمت تمام شده واحدهای 
مســکونی، يکی از مهم ترين مسائل ساخت مسکن است که اين 
موضوع هنوز مشخص نيســت اين قيمت چقدر است از 6.8 تا 18 

ميليون اين رقم صحبت شده و بايد برای اين معضل فکری کنيم.
نماينده وزير راه و شهرسازی در حوزه نهضت ملی مسکن در ادامه 
تاکيد کرد: تهاتر زمين در راستای دو موضوع انجام شده است مورد 
اول زمين های که به صورت مولدسازی و قابليت ساخت و ساز طرح 
نهضت ملی مسکن را نداشتند به بخش های خصوص واگذار کرديم 

تا در ازای پول واحدهای مسکونی ساخته شده تحويل دولت دهند.
وی با اشاره به مورد دوم تهاتر زمين در ساخت و ساز مسکن، گفت: 
زمين به سرمايه گذار برای ساخت و ساز داده می شود تا سرمايه گذار 
واحدهای مسکونی را بسازد و طبق توافق صورت گرفته حق پيمانکار 

از واحدهای مسکونی ساخته شده پرداخت می شود.
تيزمغز در خصوص ساخت و ساز با شرکت های خارجی، افزود: برای 
اتمام 4 ميليون واحد مسکونی که وعده رئيس جمهور کشورمان است 
شــرکت های خارجی هم برای ساخت و ساز به پای کار آمدند و در 

مقابل ساخت مسکن توافق تهاتر نفت خام را ايجاد کرديم.
وی ادامه داد: مسکن سازی يک اقدام ملی است و نبايد گردن دولت 
انداخت و همه بايد در انجام اين اقدام ملی قدم برداريم. در بخش تقاضا 
و عرضه حوزه مسکن مشکلی نداريم و بخش خصوصی توانمندی 
قابل توجهی در ســاخت مسکن دارد. اولين نکته اين است که بايد 
همرسانی داشته باشيم و با مسکن اقتصادی کشش تقاضا ايجاد کند.

به نظر می رسد دولت در راستای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
از تهاتر نفت و صندوق ملی برای تأمين منبع درآمدی خود استفاده 
می کند پس قطعاً می توان با اين روش منبع مورد نياز ساخت 4 ميليون 
واحد طرح نهضت ملی مسکن را تأمين کرد. دولت سيزدهم و وزير 
جوان راه و شهرسازی ابتدا بايد زمين ها را شناسايی کند و سپس زمين 
رايگان در اختيار مردم قرار دهد و با دادن تسهيلات مسکن اجرای اين 

طرح را به دست مردم بسپارد.

ســخنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي لبني 
گفت: اگر دولت و مجلس آمادگي داشته باشند 
و پيشــنهاد بخش خصوصي پذيرفته شود 
مي توان براي 10 تا 15 ميليون دانش آموز در 
همه مقاطع در سراسر کشور در 70 نوبت شير 

رايگان تامين و توزيع کرد.
با تصويب کميســيون تلفيق برنامه هفتم توسعه، قرار 
است در مدت اجراي اين برنامه » شير رايگان در مدارس 
ابتدايي« توزيع شود. البته اين موضوع هنوز در صحن علني 
مجلس تصويب نشده، اما وزير آموزش و پرورش اعلام 
کرده که اين طرح از مهرماه امســال در مدارس ابتدايي 

کشور اجرا شده است.
محمدرضا بني طبا در گفت وگو با ايســنا، با بيان اينکه 
تصويب شير رايگان مدارس در کميسيون تلفيق اتفاق 
بســيار خوبي بود و اميدواريم در صحن عمومي مجلس 
نيز راي بياورد، گفت: در برنامه ششــم و پنجم توسعه و 
حتي برنامه هاي قبل نيز شير مدارس وجود داشت، اما با 
اين وجود اجرايي نشد. اين يعني بايد به چرايي اجرا نشدن 

آن توجه کنيم.
سخنگوي انجمن صنايع فرآورده هاي لبني اضافه کرد: 
لازمه اجرايي شدن مصوبه مجلس اين است که مجلس 
از حالا به فکر محل بودجه شير رايگان مدارس باشد و در  

بودجه سال آينده نيز پيش بيني کند.
بني طبا تصريح کرد: ممکن است در شرايط فعلي دولت 
در تامين منابع مالي طرح »توزيع شير رايگان در مدارس« 
به مشــکل بخورد. بنابراين اين آمادگي وجود دارد که بر 
اســاس الگوي مشارکت بخش خصوصي و دولتي شير 
رايگان مدارس از محل تخفيف و کاهش حاشــيه سود 
صنايع و محل ماليات بر ارزش افزوده اين صنعت تامين 

شود.
وي در پايان گفت:رئيــس دولت براي مدارس ابتدايي 
دولتي توزيع شير رايگان در دو نوبت را در دستور کار قرار 
داده، اما اگر دولت و مجلس آمادگي داشته باشند و پيشنهاد 
بخش خصوصي پذيرفته شــود مي توان براي 10 تا 15 
ميليون دانش آموز در همه مقاطع در سراسر کشور در 70 

نوبت شير رايگان تامين و توزيع کرد.

مديرکل دفتر صنايع منسوجات و پوشاک وزارت صمت از کاهش تامين 
ارز در نيمه نخست امسال نسبت به سال قبل و صادرات 368 ميليون 
دلاري در اين مدت در ســه حوزه نساجي، پوشاک و چرم و کفش خبر 
داد و ابراز اميدواري کرد که با همکاري بانک مرکزي، تامين ارز مديريت 

شود.
محسن گرجي در نشست خبري اظهار کرد: در شش ماهه امسال 188 هزار تن کالا در 
حوزه نساجي، پوشاک و چرم و کفش به ارزش 368 ميليون دلار صادر شده که به لحاظ 

وزني و ارزش به ترتيب هشت و شش درصد رشد داشته است.
وي افزود: صادرات در اين سه حوزه در سال قبل 174 هزار تن به ارزش 345 ميليون دلار 
بوده است.مديرکل دفتر صنايع منسوجات و پوشاک وزارت صمت در ادامه با بيان اينکه در 
شش ماهه امسال رشد وزني و ارزشي واردات در اين حوزه به ترتيب 15 و 5 درصد بوده، 
اظهار کرد: با توجه به اينکه محصولات نهايي محدوديت واردات دارند، افزايش واردات به 
معني واردات مواد اوليه و واسطه اي بيشتر و در نتيجه رشد صنعت است. همچنين اختلاف 
رشد واردات وزني و ارزشي نشان مي دهد که واردات بيشتر مربوط به اول زنجيره است که 
قيمت کمتري دارند.وي از افزايش 25 درصدي واردات پنبه در نيمه اول امسال خبر داد 
و گفت: واردات پنبه از 30 هزار تن در نيمه اول سال قبل به 40 هزار تن در مدت مشابه 
امسال رسيده است. در مجموع پيش بيني مي شود متوسط رشد رشته فعاليت هاي صنعتي 
در سال جاري به هشت درصد برسد.اين مقام مسئول در ادامه با بيان اينکه تامين ارزي 
بنگاه ها در نيمه اول امسال 862 ميليون دلار و در سال گذشته 938 ميليون دلار بوده، ابراز 

اميدواري کرد که با همکاري بانک مرکزي اين تامين ارز واحدهاي توليدي مديريت شود.
به گفته وي حداقل 120 هزار واحد صنفي توليدي در سه حوزه نساجي، پوشاک و چرم 
و کفش ثبت شده، يعني حداقل يک ميليون و 200 هزار نفر در اين حوزه اشتغال دارند. 
البته در اين آمار توليدي هاي بدون پروانه و مشاغل خانگي ثبت نشده است. همچنين 275 
هزار واحد صنفي توزيعي در حوزه پوشــاک فعاليت دارند.گرجي در ادامه گفت: در بحث 
قاچاق بايد کار جدي کنيم و فعاليت هايي که تاکنون انجام شده راضي کننده نيست. البته 
در حوزه قاچاق نياز داريم همه ارگان ها پاي کار باشند. اما به طور کلي وضعيت توليد در اين 
بخش خوب است.در ادامه اين برنامه علي مرادي - دبير ستاد برگزاري نمايشگاه بين المللي 
پوشاک - گفت: از 23 تا 26 مهر ماه، بيست و نهمين نمايشگاه بين المللي صنعت نساجي، 
يازدهمين نمايشگاه بين المللي پوشاک و دهمين نمايشگاه بين المللي کفش، کيف و چرم 
همزمان از ساعت هشت صبح تا 15 بعد از ظهر در محل دائمي نمايشگاه هاي بين المللي 

تهران برگزار خواهد شد.
به گفته وي در اين نمايشگاه 84 شرکت واحد توليدي پوشاک در حوزه لباس مردانه، 
زنانه و بچگانه حضور دارند. همچنين در بخش صنايع نساجي، شرکت ها در حوزه پارچه، 
ماشين آلات، نخ الياف و ساير مواد اوليه محصولات خود را عرضه خواهند کرد. در بخش 
نساجي 177 شرکت خارجي و 157 شرکت ايراني حضور دارند. بخشي از اين شرکت ها 
نيز به صورت پاويون فعال خواهند بود؛ به طوري که پاويون چين با 120 شرکت در گروه 
ماشــين آلات و مواد اوليه، پاويون هند با 18 شــرکت و پاويون ترکيه با 12 شرکت در 

نمايشگاه حاضر خواهند شد.

دو مانع تحقق وعده ساخت 4 میلیون واحد مسکونی

امکان تامین شیر رایگان برای همه دانش آموزان صادرات 368 ميليون دلاري منسوجات در نيمه نخست امسال


